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Пектораль или гривна?
(о соответствии термина и морфологии украшения)
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L. I. Babenko

Pectoral or Torque? (matching the terminology and the morphology of this adornment)

The pectoral from Tolstaya Mogiła mound was referenced to this category of adornments when it was found. However, 
pectorals were not so widespread with the Scythians and the genesis of this type of adornment is not quite elear. Direct 
succession from the Urartu pectorals is impossible due to a significant chronological gap. Thracian breast collars, which 
share with it many common features, are different by constitution and functional purpose. At the same time, many of the 
morphological elements of the pectoral from Tolstaya Mogiła find many correspondences with the constitution of torques of 
that time: phony twisted cable-stitches, compositions of animal and human figures, and ferrules decorated with lion heads 
are among the most striking examples. This allows us to agree with numerous researchers who considered the pectoral 
from Tolstaya Mogiła to be a kind of a more complex modification of torque, which the Scythians thought to be the most 
important insignia of a high social status of its owner. On the whole, one can notice influence of different traditions in this 
pectoral construction, which evolved among the local toreuts, and also the rangę of innovations which were borrowed from 
the Thracian and the Greek cultural environment.

L. /. Babenko

Pectoral sau grivna? (cu privire la concordanta termenului si a morfologiei ornamentului)

Pectoralul din tumulul Tolstaia Moghila a fost atribuit acestei categorii de podoabe Tn momentul descoperirii sale. Cu 
toate acestea, pectoralii nu au avut o raspandire cat de cat vizibila la sciti, §i geneza acestui tip de podoabe nu este clara 
pana la sfarfit. Continuitatea directa cu pectoralii din Urartu este imposibila din cauza unei lacune cronologice semnificative. 
Pieptarele tracice, care eoineid dupa o serie de caracteristici, se deosebesc prin constructia §i destinatia lor functionala. Tn 

acelafi timp, multe elemente morfologice ale pectoralului din Tolstaia Moghila prezinta un §ir de corespondente cu constructia 
grivnelor din acea perioada. Cel mai evident, acest lucru se remarcaTn forma rulourilor pseudoTmpletite, a decorului cu scene 
compozitionale din figuri de animale §i oameni,?n realizarea varfurilor podoabelorTn forma de capete de leu. Acest lucru ne 
permite sa firn de acord cu opinia unor cercetatori care au considerat pectoralul din Tolstaia Moghila drept o modificare 
specifica, mai complicata, a grivnei, care reprezenta la sciti unul dintre cele mai de vaza insignii ale statutului social Tnalt al 
posesorului. Tn constructia pectoralului se manifesta influenta diferitelor traditii ce s-au definitivatTn mediul toreutilor locali, 
precum §i o serie de inovatii Tmprumutate din mediul cultural tracie §i grecesc.

Д  И. Бабенно

Пектораль или гривна? (о соответствии термина и морфологии украшения)

Пектораль из кургана Толстая Могила была отнесена к данной категории украшений в момент своего открытия. 
Однако пекторали не получили у скифов сколь-нибудь заметного распространения, и генезис этого вида украшений 
до конца не ясен. Прямая преемственность с урартскими пекторалями невозможна по причине значительной хроно- 
логической лакуны. Фракийские нагрудники, совпадая по ряду признаков, отличаются устройством и функциональным 
назначением. В то же время многие элементы морфологии пекторали из Толстой Могилы обнаруживают целый ряд 
соответствий с устройством гривен этого времени. Наиболее ярко это прослеживается в форме ложновитых жгутов, 
декоре с сюжетными композициями из фигурок животных и людей, оформлении наконечников украшений в виде льви- 
ных головок. Это позволяет согласиться с мнением ряда исследователей, рассматривавших пектораль из Толстой Мо- 
гилы как своеобразную усложненную модификацию гривны, являвшуюся у скифов одной из наиболее зримых инсигний 
высокого социального статуса владельца. В конструкции пекторали прослеживается влияние различных традиций, 
оформившихся в среде местных торевтов, а также ряда инноваций, заимствованных из фракийской и греческой куль- 
турной среды.
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